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Aardappelteelt  -  Post-coronastrategie

In de vorige vergadering van de commissie Landbouw werd kort de aardappelcrisis 
besproken. De minister beloofde steunmaatregelen op Vlaams en Europees niveau. Echter 
vanuit de sector, onder meer van Hendrik Vandamme (ABS), kwam kritiek over het gebrek 
aan een langetermijnstrategie (o.m. citaat “Onze Vlaamse landbouw is zeer sterk gericht 
op export en bij de minste marktverstoring zweet de hele sector. Crisissteunmaatregelen 
en overbruggingssubsidies kunnen hier tijdelijk soelaas brengen, maar aan de basis 
gebeurt weinig fundamenteels.”). Ook enkele maanden geleden lanceerde Johan Colpaert 
(Fedagrim) enkele voorstellen voor de lange termijn. 

België maakt deel uit van de zogenaamde Potatobelt. En het areaal groeit jaar na jaar. 
België beschikt over 100.000 hectare grond om aardappelen te telen. Daarmee groeide 
het areaal de afgelopen 5 jaar met 8,4 procent. Elk jaar wordt op die manier 4,5 miljoen 
ton aardappelen geoogst. De corona-epidemie toont de zwakte van dit model. Zodra één 
van de ketens verstoord is, zorgt dit voor drama's bij de landbouwers die de primaire 
grondstoffen aanleveren (horeca gesloten, evenementen die wegvallen en export die 
stokt).

De aardappelketen/markt kent een zeer kwetsbaar productiemodel dat erg vatbaar is voor 
externe schokken. Andere (regionale) overheden (zoals in Zwitserland) kiezen bewust voor 
gediversifieerde productiemodellen.

1. Leidt het tekort aan diversificatie van producten niet tot een versterkte 
marktafhankelijkheid en kwetsbaarheid voor de onderste sport van de 
productieladder? 

2. Welke conclusies leverden vroegere onderzoeken in het kader van de winstverdeling 
en risico’s in de keten? Hoe kan er binnen de keten een solidariteitsmechanisme 
worden opgebouwd? 

3. Gebeurt er onderzoek naar de vorming van coöperatieven, die de schokken als deze 
door solidariteit wat meer kunnen opvangen, maar ook de onderhandelingspositie bij 
verkoop van het product kunnen verbeteren? 

4. Hoe kunnen we de overschotten zo maximaal mogelijk valoriseren, rekening houdende 
met de waardeketen? Zijn daar al adviezen over geformuleerd door experts in de 
biogebaseerde economie?

https://www.standaard.be/cnt/dmf20171108_03177266
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1. We beleven vandaag een ongeziene crisis. Zowat alle economische sectoren wereldwijd 
ondervinden moeilijkheden. De uitbraak van Covid-19 en de gevolgen hiervan hebben 
het belang van het behoud van flexibele voedselvoorzieningsketens duidelijk 
aangetoond. Onze agrovoedingsketen heeft goed gereageerd op deze crisis. De 
grootste schade treedt op in sectoren die traditioneel in deze periode van het jaar een 
hoog deel van de jaaromzet draaien, zoals bijvoorbeeld de sierteelt.

Wat de aardappelsector betreft mag het kind niet met het badwater worden 
weggegooid. Onze streek blijft bij uitstek ideaal voor het telen van aardappelen. Zo ligt 
het Belgisch aardappelareaal rond de 96.000 ha in 2018 en 98.000 ha in 2019 waarvan 
zo’n 56.500 ha in Vlaanderen, wat een stijging is van bijna 40% op amper 10 jaar tijd. 
Daarbij wordt de Belgische productie geraamd op 4 miljoen ton. Het rendement met 
soms pieken van 50 ton/ha en meer bewijst dat het klimaat hier ideaal is. Daarenboven 
mogen we best fier zijn op onze verwerkende industrie. Zo behoort onze industrie tot 
de grootste exporteur van diepgevroren aardappelproducten ter wereld. In normale 
omstandigheden is dit geen probleem omdat de afzetmarkt gediversifieerd is maar in 
deze crisis is alle handel getroffen. 

2-3.De agrovoedingssector wordt gekenmerkt door vele en doorgaans kleine aanbieders 
(landbouwers) en een beperkt aantal en doorgaans grote kopers (verwerkers, 
retailers). Deze situatie kan inderdaad leiden tot een onevenwichtige 
machtsverhouding tussen aanbod- en vraagzijde. Om dit te verhelpen zijn er meerdere 
overheids- en private initiatieven genomen. 

Uiterlijk in mei 2021 zal de federale overheid de Europese regels die oneerlijke 
handelspraktijken verbieden omzetten in Belgische regels. Deze regeling moet de 
kleinere spelers in de markt beschermen wanneer er bijvoorbeeld niet of laattijdig 
betaald wordt, of orders van bederfbare producten op het laatste moment worden 
afgezegd. 

Een andere maatregel die werd genomen om landbouwers een betere 
onderhandelingspositie te geven, is de mogelijkheid om zich te organiseren in een 
producentenorganisatie. Erkende productenorganisaties genieten van uitzonderingen 
op de algemene mededingingsregels. Daarnaast worden ook 
samenwerkingsverbanden van landbouwers met producenten en handelaars in de 
voedselvoorzieningsketen ondersteund in het kader van zogenaamde 
brancheorganisaties.

De aardappelsector heeft dit dan ook begrepen. Dit jaar werd de vzw Belpotato.be 
opgericht en ik heb de vzw recent als brancheorganisatie erkend. Dit met als doel het 
interprofessioneel overleg in de aardappelsector in België te optimaliseren en een 
efficiënte, doelgerichte communicatie te organiseren, zowel intern als extern. Hierbij 
worden verschillende thema’s vooropgesteld, zoals de duurzaamheid van de 
aardappelsector, onderzoek, pootgoed, overleg over de contractuele relaties tussen de 
verschillenden schakels in de keten, marktinformatie delen, de brancheorganisatie als 



een instrument voor het vertegenwoordigen van de aardappelketen en de 
ontvangstvoorwaarden voor aardappelen. 

Nu de huidige corona-crisis een zeer zware impact heeft op de aardappelsector door 
de volatiliteit en het wegvallen van heel wat afzetmarkten, is het interprofessioneel 
overleg in het kader van de vzw Belpotato.be nog belangrijker geworden.

4. Om de overschotten zo maximaal mogelijk te valoriseren wordt er door de sector 
steeds naar gestreefd om het cascadeprincipe uit de bio-economie toe te passen. Dit 
betekent dat er wordt getracht om reststromen een zo hoogwaardig mogelijke 
toepassing te geven. De concrete volgorde is: voeding > diervoeding > materiaal > 
energie. De toepassing wordt niet alleen in functie van één bepaalde schakel gekozen, 
de volledige keten wordt mee in rekening gebracht. 

Zo is er bijvoorbeeld het initiatief om 25 ton aardappelen per week te verdelen door 
Belgapom, de federatie van de aardappelhandel en -verwerking, via de voedselbanken. 
De Vlaamse overheid zal daarbij de kosten dragen voor het wassen en verpakken van 
de aardappelen en voorziet hiervoor in maximaal 22.500 euro. Op die manier zullen 
gezinnen in armoede wekelijks verse, lokale aardappelen krijgen. Een positieve actie 
in moeilijke tijden.


